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Nowa rada rozpoczÄ™Å‚a dziaÅ‚alnoÅ›Ä‡
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Chodzi o &bdquo;RadÄ™ ds. rozwoju hodowli koni w Polsce&rdquo;, bo tak nazywa siÄ™ ciaÅ‚o,
którego stworzenie zapowiadaÅ‚ nowy minister rolnictwa Jan Krzysztof Ardanowski.
RozporzÄ…dzenie w tej sprawie minister wydaÅ‚ 19 wrzeÅ›nia, ale formalne powoÅ‚ania
czÅ‚onkowie nowej rady otrzymali dziÅ›, czyli 24 wrzeÅ›nia. I tak jak zapowiadaÅ‚ minister, skÅ‚ad
rady jest skromy liczbowo, w odróÅ¼nieniu od poprzedniej, kilkudziesiÄ™cioosobowej, powoÅ‚anej
przez poprzedniego ministra-szkodnika. Nawiasem mówiÄ…c, ta stara rada zostaÅ‚a rozwiÄ…zana
w piÄ…tek 21 wrzeÅ›nia. A kto wszedÅ‚ w skÅ‚ad nowej rady?

Oto nazwiska, w kolejnoÅ›Ä‡i alfabetycznej: &bull; Jerzy BiaÅ‚obok -  byÅ‚y prezes SK MichaÅ‚ów i
dÅ‚ugoletni hodowca w tejÅ¼e stadninie, odwoÅ‚any przez kierownictwo ANR na polecenie ministra
Jurgiela 19 lutego 2016 roku &bull; Tomasz Chalimoniuk &ndash; prezes Polskiego Klubu
WyÅ›cigów Konnych &bull; Andrzej Mandecki &ndash; prezes Stadniny Koni Nowe Jankowice
(konie zimnokrwiste) &bull; Andrzej MatÅ‚awski &ndash; prezes Stada Ogierów Gniezno &bull; 
PaweÅ‚ Mazurek &ndash; prezes Polskiego zwiÄ…zku Hodowców Koni &bull; Anna Stojanowska
&ndash; byÅ‚a inspektor (uÅ¼ywajÄ…c starej nomenklatury) ds. hodowli koni arabskich w Agencji
NieruchomoÅ›ci Rolnych, zwolniona z ANR 19 lutego 2016 roku. DziÅ› odbyÅ‚o siÄ™ pierwsze
posiedzenie nowej rady. MiaÅ‚o ono charakter zapoznawczo-organizacyjny, a nowi czÅ‚onkowie rady
zapoznali siÄ™ z trzema referatami. Jeden z nich mówiÅ‚  o sytuacji w stadach ogierów i stadninach
koni bÄ™dÄ…cych w zasobach skarbu paÅ„stwa. TÄ™ kwestiÄ™ referowaÅ‚ Grzegorz PiÄ™ta,
zastÄ™pca dyrektora generalnego KOWR, któremu podlegajÄ… stada i stadniny.OczywiÅ›cie, nikt
nie oczekuje jakichÅ› wymiernych efektów obrad nowej rady po jej pierwszym posiedzeniu.
NastÄ™pne majÄ… siÄ™ odbywaÄ‡ co mniej wiÄ™cej 3 tygodnie. Na efekty trzeba bÄ™dzie
poczekaÄ‡. Warto podkreÅ›liÄ‡ dwie rzeczy. Pierwsza jest taka, Å¼e nowa rada ma siÄ™
zajmowaÄ‡ nie tylko sprawami koni arabskich, ale hodowli paÅ„stwowej w Polsce w ogóle. A druga
jest taka, Å¼e ministrowi Ardanowskiemu chodzi nie tyle o podpowiedzi co do szczegóÅ‚ów
dotyczÄ…cych poszczególnych ras, a raczej o to, w jakim kierunku w ogóle powinna zmierzaÄ‡
hodowla paÅ„stwowa, a wiÄ™c, jakÄ… rolÄ™ majÄ… peÅ‚niÄ‡ stada i stadniny? Co moÅ¼na i
naleÅ¼y zmieniÄ‡ w ich funkcjonowaniu, by z jednej strony peÅ‚niÅ‚y swojÄ… sÅ‚uÅ¼ebnÄ…
rolÄ™, a z drugiej &ndash; aby byÅ‚y wydolne finansowo. JeÅ›li chodzi o ten drugi punkt, to nie sÄ…
fakty, tylko moje przypuszczenia. Pierwsza podpowiedÅº sama siÄ™ ciÅ›nie na usta &ndash; trzeba
pozwoliÄ‡ pracowaÄ‡ fachowcom. I w tym wzglÄ™dzie trzeba byÄ‡ optymistycznie nastawionym,
bo skoro minister Ardanowski poprosiÅ‚ o wspóÅ‚pracÄ™ dwoje fachowców, z którymi tak
niesprawiedliwie siÄ™ obszedÅ‚ poprzedni minister, jest to akt Å›wiadczÄ…cy, Å¼e o fachowoÅ›Ä‡
mu chodzi.  Przy okazji tego krótkiego tekstu informujÄ…cego o tym, Å¼e nowa rada ciaÅ‚em siÄ™
staÅ‚a, warto upubliczniÄ‡ dwie informacje. Pierwsza, to list otwarty, jaki do ministra Ardanowskiego
wystosowaÅ‚a posÅ‚anka PO, Dorota Niedziela, która jest bardzo aktywna w przeciwstawianiu
siÄ™ niszczenia polskiej hodowli koni arabskich, czego dopuszczaÅ‚y siÄ™ jurgielowe hordy. Nie
bÄ™dÄ™ pisaÅ‚, co jest w tym liÅ›cie &ndash; sami mogÄ… PaÅ„stwo przeczytaÄ‡ (zaÅ‚Ä…czam
go jako zaÅ‚Ä…cznik do tego tekstu). Druga, to waÅ¼na informacja, Å¼e wojewódzki sÄ…d
administracyjny w Kielcach, oddaliÅ‚ zaÅ¼alenie byÅ‚ego juÅ¼ kierownictwa SK MichaÅ‚ów i
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nakazaÅ‚ udzielenia odpowiedzi na pytanie posÅ‚ów, które brzmiaÅ‚o:Ile Stadnina Koni MichaÅ‚ów
sp. z o.o. wydaÅ‚a Å›rodków finansowych w 2017 r. na reklamÄ™, promocjÄ™ itp. w
wydawnictwie Tutto Arabi, w tym w portalu naleÅ¼Ä…cym do tego wydawnictwa? Stadnina w
MichaÅ‚owie, a wÅ‚aÅ›ciwie jej odwoÅ‚any prezes, Maciej Grzechnik, nie chcieli udzieliÄ‡
odpowiedzi na to pytanie, zasÅ‚aniajÄ…c siÄ™ &bdquo;tajemnicÄ… przedsiÄ™biorstwa&rdquo;.
Nie znamy jeszcze uzasadnienia sÄ…du do tego wyroku, który nie jest &ndash; co trzeba
podkreÅ›liÄ‡ &ndash; jeszcze prawomocny, ale sam fakt jest pocieszajÄ…cy. SÄ…d podzieliÅ‚
argumentacjÄ™ strony skarÅ¼Ä…cej, Å¼e przedsiÄ™biorstwo nie moÅ¼e odmawiaÄ‡ odpowiedzi
na pytania, zasÅ‚aniajÄ…c siÄ™ tajemnicÄ… handlowÄ…. Musi uzasadniÄ‡, Å¼e udzielenie takiej
odpowiedzi godziÅ‚oby w interes firmy. Postawa &ndash; nie odpowiem, bo to jest tajemnica
handlowa -  nie moÅ¼e byÄ‡ stosowana jako zasÅ‚ona w kaÅ¼dej sytuacji, bo rozumujÄ…c w ten
sposób, kaÅ¼de przedsiÄ™biorstwo paÅ„stwowe nie udzielaÅ‚oby odpowiedzi na Å¼adne pytanie,
a to jest sprzeczne z konstytucyjnym prawem do informacji. To prawo do zdobywania informacji
majÄ… przede wszystkim posÅ‚owie i dziennikarze. Ten wyrok zatem mnie, jak dziennikarza, cieszy
szczególnie. Mam nadziejÄ™, Å¼e bÄ™dzie on pomocny takÅ¼e i mnie &ndash; za moim
poÅ›rednictwem PaÅ„stwu &ndash; w zdobywaniu istotnych z punktu widzenia interesu
spoÅ‚ecznego informacji.Marek Szewczyk
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